

[Texte]

• 1605

Mr. Manly: I would like to ask about the fourth recommendation on page 5:

... that the Government of Canada give higher priority to the role of women in and the effects on women of all projects funded by CIDA and that the support for programs for women in developing countries be increased.

We have heard much about the role of women as this committee held its different hearings. Do you not feel that enough is being done in this area? Do you feel that progress has been made? Where, in particular, does more progress have to be made?

Mr. Snyder: We believe there is progress being made. We believe we are trending in that direction and our recommendation was to encourage. We are probably being impressed with the Nairobi Conference on Women; the awareness that much of the food production, much of the economy, much of the basic subsistence production in the Third World is generated by women without any right to control the land or to make decisions about whether or not this will or this will not... the inability to market.

Although we are aware that there is emphasis being given, we want to encourage the study and encourage the concern.

Mr. Manly: Thank you. Thank you, Mr. Chairman.

The Chairman: Thank you very much. I think we only have time for one or two quick questions. If my colleagues do not have them, then the chairman may take it up.

On page 3 in the third paragraph, the second full paragraph says:

We are very encouraged by CIDA's support of the Sahel project, which brings together a consortium of Canadian NGOs and local Sahelian organizations to implement development projects.

If I put this together with what you have been saying earlier today, I guess I am led to the concept that perhaps CIDA needs to have a regional grouping from time to time of everybody working in a region so that you can find out the how, the how much, the where and the when and what everybody is doing in there. That alone would give you, of course, more co-ordination because you would be forced to sit down with everybody who was working in the region.

Mr. Snyder: We quote this as an example of the kind of horizontal thing I am just trying to draw. Perhaps it is hard to verbalize, but that is why we were quoting it. It seems to be what we are looking for.

The Chairman: Okay. Could I take one other quick point. How does the president of CIDA, how does the Minister get constant advice from the very large community out there that we are going call the aid community in Canada? What kind of mechanism? If we do nothing, then it is great during the Ethiopian famine, because everybody is pouring thoughts in

[Traduction]

M. Manly: J'ai une question concernant votre quatrième recommandation, page 5:

... que le gouvernement du Canada accorde une attention plus grande au rôle des femmes dans les projets financés par l'ACDI, et à l'effet de ces projets sur les femmes, et accroisse les fonds destinés aux programmes d'amélioration de la condition féminine dans les pays en développement.

On nous a beaucoup parlé du rôle des femmes dans le cours de nos travaux. Ne pensez-vous pas que l'effort consenti sur ce plan est suffisant? Pensez-vous que des progrès aient été réalisés? Dans quel domaine, en particulier, faudrait-il faire davantage?

M. Snyder: Nous pensons que des progrès ont été réalisés. La tendance va dans le bon sens et notre recommandation vise à stimuler cette évolution. Nous sommes sans doute influencés par la Conférence sur la condition féminine de Nairobi, la prise de conscience du fait qu'une bonne part de la production alimentaire, de la production de subsistance la plus élémentaire du Tiers monde est le fait des femmes, sans que celles-ci aient le droit de détenir de terres, de participer aux décisions ou aient la possibilité de vendre leur production sur le marché.

Bien que nous reconnaissons que des progrès ont été accomplis, nous voulons encourager cette tendance et cette prise de conscience.

M. Manly: Je vous remercie. Je vous remercie, monsieur le président.

Le président: Je vous remercie. Je pense qu'il ne nous reste de temps que pour une ou deux brèves questions. Si mes collègues n'en ont pas à poser, je vais peut-être en profiter.

Au troisième paragraphe de la page 3, au deuxième paragraphe entier, vous dites:

Nous sommes très encouragés par l'appui que l'ACDI accorde au projet du Sahel, lequel rassemble un consortium d'ONG canadiennes et d'organisations sahéliennes locales en vue de mettre en oeuvre des projets de développement.

Si je mets ceci en parallèle à ce que vous avez dit tout à l'heure, c'est qu'à mon avis, l'ACDI devrait peut-être constituer des groupements régionaux de temps à autre, rassemblant tous ceux qui sont dans une région, afin qu'on puisse savoir qui fait quoi, où, comment et pour combien. Rien que cela déboucherait sur une meilleure coordination car vous seriez contraints de vous entendre avec tous ceux qui travaillent dans la région.

M. Snyder: C'est un exemple de cette structure horizontale dont je parlais. Cette notion est assez difficile à exprimer et c'est pourquoi nous donnons cet exemple, car il répond bien à nos vœux.

Le président: Très bien. Une dernière chose, très rapidement. Comment le président de l'ACDI, comment le ministre, peuvent-ils faire pour consulter de façon permanente cette très vaste collectivité qui constitue les milieux de l'aide communautaire au Canada? Quelle sorte de mécanisme faudrait-il mettre en place? Si nous ne faisons rien, les choses fonctionnent bien